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Školky přestanou přijímat dvouleté
děti. Stát nechce platit chůvy

Vláda zpohodlněla,
varují investoři

Přebalování, dokrmování
a neustálá pozornost. Péče
o dvouleté děti je náročná
avyžaduje spoustučasu.Ač-

koliv mateřské školy v Česku ne-
jsou povinné takto malé děti při-
jímat, řada z nich to přesto dělá.
Učitelkám, jež mají často ve třídě
i 25 dětí, s nejmenšími významně
pomáhají chůvy. Školky dnes na-
vštěvujekolem45tisícdvouletých.
To by se však do budoucnamohlo
změnit.Ředitelky školekvarují, že
dvouleté přestanou nabírat.
Počítaly s tím, že jim chůvy, je-

jichž činnost byla dosud placena
především z evropských dotací,
začne nově hradit stát. Ten však
od slibovaného kroku odstoupil.
Změnumělaobsahovatvyhláška

opředškolnímvzdělávání. „Odzáří
mělo platit, že ten, kdo má mini-

Kromě celkového zpomale-
ní ekonomiky přinesla ko-
ronavirová pandemie také
menší zájem investorů

o Česko. Předseda Sdružení pro
zahraniční investice (AFI) Kamil
Blažek říká, že vláda bude muset
v blízké budoucnosti více komu-
nikovat s ekonomickými experty
a naslouchat tomu, co říkají.
V souvislosti s tím hovoří také

o vládní pomoci podnikatelům.
„Stimuly nebyly dobře promyšle-
néanebylydostatečně rychlé jako
v jiných zemích,“míníBlažek, kte-
rý jezároveňpředsedoulegislativní
rady Asociace malých a středních
podniků. Vláda se podle něj musí
připravitnapřesun investiczejmé-
na z asijských zemí zpět do Evro-
py. Pandemie ukázala, že výhoda
na konkurenčním trhu v podobě
tří procent na výsledné ceně ztrá-
cí význam, pokud je firma odříz-
nutá od svého výrobního závodu
vzámořínapříkladkvůlipřerušené
lodní či letecké dopravě.
Investoři, kteří se budou rozho-

dovat, zdalipřesunousvé investice
do Německa, Španělska nebo Čes-
ka, budou kromě běžných inves-
tičních pobídek hledat také tak-
zvanéchytré stimuly. Tedynikoliv
jen levnou půjčku nebo pozemek
od státu zdarma. Blažek uvádí, že
semusízlepšit spoluprácesuniver-
zitami, abyměly nové firmy snad-
nější kontakt na vzdělané pracov-
níky. A rodinní příslušníci zahra-
ničníchmanažerůmusísnadnozís-
katpobytovávíza, pokudmají tito
šéfové považovat Česko za zemi

málněčtyřidvouletéděti,budemít
ze zákonanárokna jednohonepe-
dagogickéhopracovníka.Apeníze
dostane automaticky do rozpočtu
tak, jako je dostáváme na učitele,“
vysvětlilaHNředitelkaMŠHradec
nadMoravicí Gabriela Lacková.
Podle Natálie Toflové, ředitelky

MŠ Anenská ve Frýdku-Místku,
tak některé školky nebudou mít
žádné chůvy, protože v rámci ev-
ropských fondů zažádaly o peníze
na něco jiného. „Potřebovaly pe-
níze třeba na školení pro učitel-
ky a počítaly s tím, že jim chůvu
odzářízaplatí stát,“uvedlaToflová.
Ministr školství Robert Plaga

(ANO) ředitelkám nyní vzkázal,
aby peníze na chůvy čerpaly z ev-
ropskýchfondůjakodosud.Navlá-
du poslal novelu vyhlášky o před-
školním vzdělávání, která povin-
nost státu zaplatit chůvy ruší. Po-
dleministerstva školství by chůvy
stálymocpeněz,přišlybyna1,3mi-
liardy ročně. Školkámpodleúřadu
odpadla povinnost přijímat dvou-

vhodnou k investování. „Kabinet
semusíprobuditzpětileté letargie,
že semáme dobře a je tu nízká ne-
zaměstnanost. Vláda zpohodlněla
a je potřeba jí vysvětlit, že doba se
změnila,“ řekl Blažek.
Vlastní peněžní prostředky po-

dleněj nebude takobtížné sehnat,
jak tomu bývá v dobách krize. „Ta
současná bude z pohledu investic
jiná než před deseti lety. V dnešní
krizi banky reálně postižené ne-
jsou a budou dále půjčovat.“
Blažek v této souvislosti zmínil

i chystaný zákonoposuzování za-
hraničních investic. Ten umožní
státu regulovat přístup zahranič-
ních firem například do strategic-
kých oblastí průmyslu, jako jsou
energetika, informační techno-
logie nebo zbrojařství. „Zákon by
mělzabránitnežádoucímupřevze-
tíkritickýchpodnikůzahraničními
investory, u kterých by se vyhod-
notilo, že jde o rizikové subjekty,“
potvrdil vdubnuministrprůmyslu
a obchoduKarel Havlíček.
Zákon zavádějí i ostatní země

EU, které si tak chrání kritickou
infrastrukturu země. Podle Blaž-
kavšak jehopřijetínebudezname-
nathromadnéodmítání investorů.
„VUSAtopozavedení zákonabylo
asi 250firemza rok,“ uvedlBlažek.
Zákon by tak neměl nic změnit

ani na žebříčku největších zahra-
ničních investorůvČesku.Přesde-
vadesát procent investic přichází
ze zemíEvropskéunie,mezinimiž
dominují země jakoNěmecko, Ra-
kouskoneboNizozemsko.Zmimo-
evropskýchpakpřevažují investice
z Jižní Koreje, Japonska a Spoje-
ných států amerických, mezi vý-
znamnézeměpatří takéTchaj-wan
nebo Singapur.

z roku na rok. Jeden rok dvoule-
té děti mítmůže a druhý nemusí,“
říkáředitelkapražskéMŠPaculova
Andrea Benešová.
Školky často dvouleté děti při-

jímají proto, že na ně tlačí zřizo-
vatelé i rodiče, aby naplnily kapa-
citu tříd.
Pro nejmenší děti do tří let mají

býtvbudoucnuurčenydětskésku-
piny. Počítá s tím ministryně prá-
ce a sociálních věcí JanaMaláčová
(ČSSD)vnovele, kterámázároveň
změnit způsob financování.
Dosudskupiny,kterých jekolem

tisícovky,čerpalypenízezeurofon-
dů. Podle plánuMaláčové by nově
měly dostávat peníze ze státního
rozpočtu.
Novelu ale vláda ještě neprojed-

nala. Koalice se neshodla na tom,
kolik by měl přispívat stát a kolik
rodič. „Konečnápodobanovely zá-
konaodětskýchskupináchjepřed-
mětem vyjednávání,“ uvedl Vladi-
mír Dostálek, mluvčí ministryně
Maláčové.
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leté děti, jak bylo původně pláno-
váno, proto by to bylo neefektivní
vynakládání peněz. „Tato povin-
nostodpadlaa to, co jevevyhlášce,
mělo být reakcí na povinnost brát
dvouleté děti,“ sdělil HN Plaga.
Ředitelky to však vnímají jako

zradu. „Hrozí, že dvouleté děti bu-
doumítveškolkáchzhoršenépod-
mínky. Může to vést i k tomu, že
je školky přestanoupřijímat,“ říká
Lacková.
Školky podle ředitelky Toflové

malé děti přijímají, jen pokud jim
jsou schopny zajistit adekvátní
podmínky. „Za těchto podmínek
ale nemusí být kvalita vždycky
ideální,“ říká Toflová.
Ředitelkynyní společně se spol-

kemPedagogickákomorapřichys-
taly petici, kterou předají vládě.
Peníze na chůvy z evropských

fondůvyužívá zhruba šestina ško-
lek. „Žádost openíze z evropských
fondů se podává na dva roky do-
předu a pak už se s tím dá těžko
něco dělat. Jenže školka funguje

Briefing

■ ČESKO

Lidé uctili památku
hrdinných parašutistů
V pražské Resslově ulici si včera politi-
ci a zhruba 200 lidí připomněli památku
československých parašutistů, kteří zemřeli
před 78 lety v kryptě pravoslavného chrámu
po boji s německou přesilou. Mezi padlými
byli i Jozef Gabčík a Jan Kubiš, kteří provedli
atentát na Reinharda Heydricha. Piety se zú-
častnili předsedové Senátu a sněmovny Miloš
Vystrčil (ODS) a Radek Vondráček (ANO)
či vicepremiérka Alena Schillerová (ANO).

■ ČESKO

Občanům, kteří se starají
o blízké, pomohou poradci
V Česku začne od července působit
v krajích sedm poradců pro lidi, kteří se
doma starají o blízké ve vyšším věku
či s handicapem. Pečujícím pracovníci
poskytnou informace o možnostech
podpory i nastavení péče. Novou službu
představili zástupci Diakonie. Sociální
služby, které péči usnadní, je možné
vyhledat v novém rejstříku na webu
Pečuj doma.

■ ČESKO

Policie v Praze bude mít
elektromobily
Pražská policie nasadí od příštího týdne
do provozu 20 celkem ze 38 nových elek-
tromobilů Hyundai. Sloužit budou k hlíd-
kové činnosti po celém městě. Dojezd auta
je přes 300 kilometrů. Pořízení jednoho
automobilu stálo přes 700 tisíc korun.
Zmíněná dvacítka aut je již plně vybavena
včetně policejních polepů. Zbylých 18 vozů
bude policii dodáno do konce června. Uve-
dl to ředitel pražské policie Tomáš Lerch.

■ ČESKO

Ženy ohrožuje chudoba
více než muže
Ženám v Česku hrozí chudoba mnohem
více než mužům. Důvodem jsou nižší
výdělky a pak i penze. Ženy mají dál také
malý podíl na rozhodování v zemi. Nedo-
statečná je podpora rodičů, chybí školky
a částečné úvazky. Nerovnosti mezi
muži a ženami se projevily i při nedávné
koronavirové epidemii. Uvádí to výroční
zpráva o rovnosti, kterou zveřejnila česká
část mezinárodní sítě Social Watch.
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45
tisíc dvouletých

931
školek

dětí chodí do školek.
Jedná se zhruba
o čtyřicet procent
všech dvouletých dětí.

čerpalo k 15. červnu
z evropských fondů
peníze na chůvy.
V Česku je celkem
5304 mateřských škol.
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